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Предпазване овощните дървета отъ неприятели 
Съ пукване на пролетьта всичко 

живо заживява новъ животъ; и О' 
вощните дървета се разлистватъ, 
цъвтятъ, вързвагъ плодъ. . . , жи-
веятъ. Обаче както всичко живо — 
и т% си иматъ своите неприятели, 
които имъ причиняватъ всевъзмож
ни болести, отъ които често пъти 
даже и умиратъ. Всички сме свиде
тели на обезформяването листата, о-
собенно на младите,праскови, отъ 
което по нежните и умиратъ; всич
ки сме наблюдавали крути, сливи, 
или ябълки, нападнати на пррлеть 
отъ множество гъсеници, които из-
поядатъ листата на целото дърво 
така, че има зименъ изгледъ и це
лото дърво е омотано въ една гъс : 
та паяджина; подъ кората на овощ
ните дървета гризатъ ликото и ко
рата му разни „короядци", които 
съвсемъ могатъ да скъсатъ връз
ката между кората и дървесината, 
отъ което дървото неминуемо ще 
изсъхне; дървесината, особено у я-
бълките бива проядена отъ червеи, 
вследствие на които „червеядини" 
дървото лесно се пречупва отъ слабъ 
ветрецъ, или засъхва и пр. и пр. 

Ще се постарая да дамъ на лю 
бителя — овощарь и селянина — 
овощарь практически начини за из 
бавянето на овощните дървета отъ 
по-важните отъ неприятелите имъ. 

Преди всичко кои съ тия непри
ятели и де се криятъ? Едни еж 
растителни, други — животински. 
Растителните съ разни видове гъби, 
плесени, между които съ и пероно-
спората, кюллемето по лозите; гъ
бата, която побелява листата съ вей
ките, като че ли съ посипани съ 
белъ прахъ, отъ което листите се 
сбърчкватъ, изсъхватъ; гъбите, ка
то праханъ и др., които особенно у 
ореховите стъбла образуватъ цели 
буци, съ паразити; около дънерите 
на по старите дървета се явява ед
на покривка отъ „зеленъ мъхъ", 
който е също единъ неприятель, по 
неже съ задържането въ и цодъ 
себе си влагата, причинява загнива
не на дънера. 

Всички тия гъби, лишаи мъхове 
се плодятъ чрезъ едва видими съ 
просто око прашинки, изречени „спо
ри" , които съ ветъра, или посред-
ствомъ разни буболечки, мравки, 
мухи, се разпасятъ отъ дърво на 
дърво, като ги заразяватъ едно — 
друго. 

Начини за унищожението на тия 
спори, както и на самите гъби, ли
шаи и мъхове съ: >) изтъргванего 

на попуканата кора отъ стъблото и 
по дебелите клоне, за да няма де 
да гнездятъ тия паразити, нито де 
да никнатъ спорите имъ ; 2) варо-
сването на кората па овощните дър
вета, чрезъ което се убиватъ как
то самите паразити, така и техни
те споро. 

Другъ раститсленъ паразитъ е 
„имелз", които расте по клонете на 
стари зарзали, круши, сливи и др, 
като съ малките си коренчета сму
чи готовите сокове на дървото. За
разяването съ имелъ става съ семе
ната му, които се разнасятъ посред-
ствомъ птиците. Средството за уни
щожението му е откъртването му 
отъ дърветата на цялата градина 
или околность, понеже останели не-
кой забравенъ, семената му ще се 
разнесатъ наново и попаднали н а 
Н'Бкой клонъ поникватъ тамъ въ 
ново растение. 

Животинските неприятели, изг
лежда да съ по многобройни: това 
съ: 1) г ъ с е н и ц и т е на всевъз
можни пеперуди, отъ които едни 
нападатъ листата съ зелените вей
ки, други нападатъ цветовете и 
плодовете; 2) ч е р в е и т е , които 
съ личинки на всевъзможни бу
болечки и бръмбари, отъ които 
едни проядатъ дървесината на рас
тението, като причиняватъ прежде
временната му смърть, други напа
датъ ликото съ кората — това съ 
„короядците". 3) Измежду неприя
телите съ и . л и с т н и т е въш
ки", които нападатъ листата и мла
дите клонки; тия въшки освенъ че 
бърже се множатъ, като изсмукватъ 
съ хоботчетата си хранителните му 
сокове, ами мравките ги пренасятъ 
върху ненападнати клонки, за да 
намчрить тамъ повече сокъ Това 
съ тъй наречените „мрави кравич 
ки", които нахранени добре изпу-
щатъ при гъделичкане отъ мравки
те по еднв капчица сладъкъ сокъ, 
когото мравките жадно поглъщатъ. 
Една отъ листните въшки ей „фи-
локсерата" която напада еднакво 
корените и надземните части на 
лозите. 4) Най-после неприятели на 
овощните дървета съ и разните 
бръмбари: „майски бръмбаръ" и 
други които съ дъзкателпите си 
челюсти проядатъ листата, цветове
те и плодовете. 5) Тукъ требва да 
споменемъ и пеперудидите, които 
като пеперуди съ безвредни, обаче 
те обикалятъ овощните дървета, за 
да си снасятъ яйцата по листата, 
цветовете и клонките имъ, отъ 

които яйца излгопените гъсеници 
причиняватъ големите пакости. 

Всички тия животински неприяте
ли се размножаватъ чрезъ яйца. На 
повечето отъ техъ яйцата требва 
да презимуватъ на запазени места: 
Пукнатините на кората, хралупите 
разните дупки по чеповете или изъ 
скрити кгошета из околните зидове. 
Но, некои пеперуди (овощната) дреб
ните гъсенички презимуватъ сбрани 
по множество на купъ, завити въ 
1 — 2 сухи листи и омотани 
въ една пзяжинна материя — по 
върховете на клонките, особенно по 
ябалките, крушите; съ пукване на 
пролетьта и те се събуждатъ и 
плъзватъ по дървото да гризатъ 
листите му. На други пеперуди и 
бръмбари гъсениците и червеите 
до зимата завършватъ развитието 
си и требва да станатъ на „кака-
види". Въ такъвъ видъ те обикнно-
вено презимуватъ въ земята подъ 
короната на дървото, отдето на-
пролеть ще излезатъ ви видъ на 
бръмбари или пеперуди и почнатъ 
на ново снасянето на яйца и о-
нустошенията си. 

И много други неприятели иматъ 
озощните дървета, като незабра-
вимъ да споменемъ и некои птици, 
които зимно време ядатъ пъпките 
имъ; разни „мишки" като невестулки 
и др. които особенно изъ по стари
те дървета, дълбаять ходове и си 
правятъ скривалища; ами зайците, 
които зимно време изгризватъ ко
рата около дънерите? Но най го
лемите неприятели сиоставатъ бръм 
барите и пеперудите съ техните 
млади поколения — гъсеници и чер 
вей и листните въшки. 

Отъ възрастните бръмбари и 
пеперуди неможемъ опази дървета
та, но отъ техните млади поколе
ния — гъсеници, червеи, яйца, ка-
кавиди — можемъ, понеже те се 
намирадъ по дърветата, или въ зе
мята подъ техъ, или близо окело 
техъ 

При разкопаване 2 — 3 пжти зе
мята подъ първото, отъ есеньта до 
прол'Ьтьта, повечето отъ скритите 
тамъ неприятели измръззатъ, или 
бивагъ изядени отъ птиците, а за 
останалите достатъчно е да се по
сипе съ дървена пепель, отъ луга-
вата вода на която ще бъдатъ из
требим и те. 

При олющчапе и остъргване по
пуканата кора отъ стъблото и ста
рите клоне на овощното дърво на 
есень ще се отърве самото дърво 
огъ многото неприятели За съща
та цель требва дя се изтърже и 
изгори прогнилата дървесина на хра
лупите. 

Презъ зимата или най късно пре
ди разлиегването на папките треб
ва да се съберагъ отъ върховете 
на клоннките всички овити въ пая
жина сухи листи (яко не се стигатъ— 
да се отрезватъ съ клонките) и 
грижливо изгорятъ съ скритите въ 
техъ гъсенички 

Най после последно едно, а съ 
щевременно и най-ефикасно сред
ство е .варосването". То се прави 
есенно и пролетно време. Вареното 
млеко убива всичко живо, което по 
една случайность е било скрито не-
къле и не е било осгранено отъ 
дървото съ стъргането на кората му. 
Варосването има и една една друга 
твърде ценна заслуга: способствува 
да не се събужда дървото отъ зим
ния си сънь рано, съ което се опаз-
ватъ пъпките отъ замръзване отъ 
раннчте пролетни студове и слани. 

Самото варосване се практикува 
по два начина: съ мазане съ четка 
или пръскане съ пръскачка. Поне
же пръскането е много по резултат
но н а п о с л е д ъ к ъ взема 
все по широки размери. При това 
при мазането могатъ да се измажатъ 
само стъблата докъдето човек мо
же да стигне, а съ пръскането мо
же да се напръска нагоре и цела-
та корона на дървото, та да уни
щожи и всичко, което би се наме
рило по по-тънките клоне. Освенъ 
това, при мазането варената вода 
неможе да проникне и презъ тесни 
и дълбоки пукнатини, когато съ 
пръскането се прониква навсекжде. 
Варосването става; есенното съ 10 
— 12 кгр. пресно гасена варь и 2 
— 3 кгр. синь камъкъ на 100 литра 
вода, а пролетното, до 10 кгр. варь 
съ 1^2 — ^ кгр. синь камъкъ иа 
100 литра вода 

Но и съ казаното до тукъ не се 
свършвагъ предпазителните мерки 
— не значи че овощните ни дър
вета окончателно съ избавени отъ 
всички неприятели. Требва тия мер
ки да се повтарятъ всека година, 
не само отъ насъ, но и отъ съсе
дите ни, понеже ако съседите ни 
не правятъ това, лесно биха се пренес
ли неприятелиле отъ съседските 
дървета върху нашите макарь и да 
съ пречиствани. При това много 
плодове презъ периода па зреенето 
имъ съ червиви и опадватъ зеле
ни. Такива плодове требва да съ
бираме отъ земята и отъ дървета
та и да ги изгаряме или зариваме 
дълбоко, за да се унищожаватъ и 
червеите въ техъ. Това повтаряно 
вевка година, все по малко черви
ви плодове ще има. Листните въш
ки, както и разни гъби, плесе
ни презъ летого се унищожаватъ 
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като се пръскатъ съ разтворъ отъ 
синь камъкъ или тютюновъ разст-
воръ. За да се запазятъ при това 
особенно младите дръвчета въ гра
дините отъ пренасяне тия въшки 
по техъ, требва да се намазва стъб
лото около дънера съ течность и 

ли некакво вещество, което да пре
пятствува полазването на мравки по 
дървото. Такива течности и лепила 
съ: редъкъ клей. туткалъ редъкъ, 
газъ, катрань, намазвани периодич
но презъ време на развъждането 
на листните въшки. 

Д Хр. Михаиловъ, прог. у-ль 
с. Яйла, Варненско 

Учительтъ и въздържанието 
Отъ нЪколко години се за

говори все повече и повече за 
една нова за насъ идея—въз
държанието. Благодарение бор
бата подета отъ нашата инте 
лигенция, главно отъ учител
ството, въздържанието спечели 
доста привърженици. Длкоо-
лизма е големо зло, за пре 
махването на което се искатъ 
големи усилия и отчаяна бор
ба. На помошь на това зло се 
притичатъ многото му крепи-
тели, подпомогнати отъ суеве
рието и суетностьта. Ялкоо-
лизма се е вплелъ въ всички 
кжтчета на обществения ни жи-
вотъ. Робъ му е българинътъ 
отъ люлката до самия гробъ. 
Нашите традиции еж тъй жи
во свързани съ спирта и ни
котина, че унищожаването на 
последните се тълкува като 
посегателство надъ първите. 
Каква заблуда! Какво криво 
разбиране и оше по-криво тъл
куване на единъ въпросъ, кой
то, безъ съмнение, ако се раз 
реши въ положителенъ сми-
сълъ ше облекчи много стра
дания на човечеството, ше въз
роди много души .. Не е само 
алкоолизма народно зло. Ни
кой, обаче, не може да отрече, 
че пиянството е порокъ съ ги
белни последствия за матери
алното, умствено и здраво
словно състояние на човека. 
Свикналъ еднажъ, мжчно е да 
се откаже човъжъ отъ спирта 
и тютюна, но достатъчно е да 
има малко по-силна воля и 
желание, за да може да се 
прости за винаги съ ГБХЪ. Се
лото е задушено отъ отровни 
пари. Требва буря, за да ги от
несе. Нашиятъ селянинъ живее 
съ старото. Мжчно може да се 
убеди само съ приказки. Той 
иска примЪръ. Иначе върши 
това, което е правено преди 
десятки години. Придържа се 
строго въ традицията. Послед
ната е упражнила завидно 
влияние за националното ни 
запазване презъ тежкото роб
ство. Днесъ, обаче, сме сво
бодни и имаме по-други зада
чи. Времената се менятъ, нуж
дите — с/кщо. Отечеството ни 
се нуждае отъ стопански и кул-
туренъ напредъкъ. Защо то
гава да се разсипватъ толкова 
материални средства, ла се хар-
чатъ милиарди за излишни ра

боти? Защо да се погубватъ 
безброй човешки души! При
родата е дарила страната ни 
съ изобилни и чисти кристални 
води. Зашо да приемаме отро
вата? Не е ли по-добре да се 
направи едно всеобщо съкра
щение на кредитите по пара
графите за спиртъ и никотинъ? 
Спестените средства съ чиста 
съвесть могат ь да се употръ-
бятъ за здрава храна, медицина 
или просвета. Може, и тръбва 
да се направи това. Но какъ? 
— Чрезъ просвета и главно 
живъ примерь. А кой требва 
да даде тези неша? — Всеки 
просветенъ човекъ- Тукъ, как
то и на много други места, 
най-тежката задача се пада на 
учителката и учителя въ село
то. Малки и големи, особено 
първите, следятъ всека техна 
проява и поглъшатъ всичко— 
и положително и отрицателно. 
Образътъ на учительтъ е обра
за на бждещото общество. Ако 
посее плевели, бурени ше по-
никнатъ. Но нали се мжчимъ 
да унишожимъ всичко гнило 
и вредно за народъ и държа
ва! Бива ли учительтъ, съ ци
гара въ ржка яа стси предъ 
учениците си? Прилича ли на 
учителката съ вдигната чаша 
да дава примеръ за подража
ние? Общо взето, нашата се
лянка е предразположена къмъ 
въздържане. Какъ тя ше за 
пази тази си добродетель, ко 
гато вижда, че нейната про
светена сестрз—учителката — 
се оглежда въ дъното на ча
шата? Какъ учительтъ ше дока
же, че тютюнътъ е отровенъ 
когато не му егигатъ и две 
кутии на день? Старите казватъ: 
„Насъ не гледайте Ние си 
отиваме Днесъ сме, утре- не". 
На техъ да простимъ. Но на 
младите и Богъ нБма да про 
сти. Нека всеки учитель се по
замисли и заеме местото си. 
Ако не иска да бжпе активент-, 
поне да не пречи на другите. 
Учителката има широко поле 
за работа вьтова направление. 
Учительтъ — оше по широко. 
Учителството требва да върни 
начело на подетата вече бор
ба и може да очаква, че следъ 
него ше тръгнатъ легиони бор
ци за светлина, истина и по
вече човещина въ човека. 

Птицевъдството другаде и у насъ 
България изнася яйца .за око

ло 850 мил. ли. годишно; обаче 
презъ 1928 г. износътъ намаля 
съ около 220 мил. лв , което се 
дължи на липсата на модерни 
птицевъдни стопанства у насъ, 
както и на гол'Ьмата небреж-
ность къмъ своите птици отъ 
страна на земледелеца — сто-

приведемъ примерна съ общи
ната Соноша съ малкото град
че Петалума въ Калифорния— 
Съедин. щати. Населението въ 
това градче живее изключи
телно отъ птицевждетвото, ма-
каръ условията и да не еж 
твърде благоприятни за това: 
почва пЪсъклива и съ твърде 
слаба растителность. Градчето 
има 4 мил. кокошки, повече отъ 
расата „Легхорнъ", които но-
сятъ ежегодно най-малко 50 
мил. яйца. Всека кокошка дава 
чистъ приходъ 1 до 3 долара 
или до 430 лева годишно. Има 
стопани, които отглеждатъ 
1500 а има и до 3--4000 ко
кошки, отъ приходите на които 
проживяватъ богато, като си 
иматъ собствено по най-моде-
редъ начинъ обзаведено сто
панство най-малко отъ 25 де
кара, съ хубава двуетажна кж-
ща, 2 автомобила и пр. При 
това друго приходно перо е 
изкуственото люпене на пиле
та съ машини мжтачки •— „ин
кубатори", които мжтятъ не
престанно пилета за отхран-
ване и продань, като оставимъ 
на страна приходите отъ пе
рушината и изпражненията 
имъ, които еж прекрасния пти
ци торъ — „гуано". Споредъ 
официалните известия на тър
говската камара въ гр. Пета
лума, най-добрите птицевжди, 
станали вече милионери, еж 
граждани отъ градчето, а не 
земледелци по призвание. По
вечето отъ тези птицевжди еж 
били бивши счетоводители, ме
ханици, железничари и др. чи
новници, които еж немали ни
какво , понятие отъ птицевжд-
ство, обаче проучили го основ
но, следвайки всички нововъ
ведения по птицевждетвото. 

Споредъ статистични данни 
въ Съединените щати, птице
вждетвото стои много по високо 
отъ скотовждетвото: шесть пж-
ти по доходно отъ коневжд-
ството, седемь пжти отъ овце 
вждетвото и десеть пжти по
вече отъ производството на 
вълна. Това звучи като при
казка за насъ, но е действи-
телность, която и ние можемъ 
да постигнемъ съ повече гри
жи, просвета и усилия. 

Още зп лекарше система. 
По поводъ статията на нашия 
сътрудникъ Д Парушевъ въ 
миналия брой получиха се въ 
редакцията никои запитвания 
за допълнителни наставления 

панинъ. Въ чужбина—Белгия, 
Дания, Полша, Гермзния, Съед. 
щати и пр. птицевъдството и 
яйчарството съставятъ твърде 
доходно занятие нп много дре
бни и едри селски стопани. 
Какво важно стопанско богат
ство може да предстгрлява зя 
селянина птицевждетвепо ще 

и упжтвания. Затова вместо да 
се отговаря по единично, по-
стжпваме чрезъ вестника, за 
да стане това достояние на 
всички заинтересовани. 

Може още сега да се постж-
пи къмъ реализирането и въ 
малъкъ размеръ отъ всеки зе-
мледелецъ Но понеже сме ве
че въ времето на студовете, 
житото требва да се посее 
на леха въ запазено место 
(подъ джамлъкъ, подъ рогозки 
и пр.) докато поникне и по 
растне до 4—5 см., следъ което 
въ нЪкой топълъ день се по
сее въ нивата като веднага 
се загърли добре. Много голЪ-
ма грешка ще направи земле
делеца ако си помисли че мо
же да стори така и напролЪть, 
защото и теоритично и отъ 
опитъ вече се знае, че съ на-

" пролтУгь посеяно и разсадено 
жито се получаватъ много по-
малко братя отъ кореня и сле
дователно и резултатите не 
ще бждатъ очакваните и скоро 
ще дойде разочарованието. А 
цельта на есенното засяване е 
още тая есень да се получи 
растението, което още тая 
еснь ще даде първото братене, 
а на пролЪть да продължи съ 
второ и трето братене, когато 
съ пролетното посЪване ще се 
получи само едно братене, а 
редко — две. При това презъ 
целата зима коренътъ ще у-
легне добре на новото си ме
сто, ше заякне, понеже той 
подъ покривката си живее и 
се развива, та напролЪть съ 
всичката си енергия ще даде 
животъ на множество братя съ 
„клгеища" на върха вместо 
само „класчета". При това 
презъ зимата селянина ще има 
възможность да натори нивата 
си, та напролеть работата на 
есенния житенъ коренъ ще 
бжде импулсирана за по-ши
рока деятелность Намерено е, 
че за единъ декаръ засаждане 
по лехарната система е нуждно 
за разсадъ само 7з КГР- жито 
—количество нищожно по от
ношение семето хвърлено за 
засеване по обикновенния на
чинъ. А това дава възможность 
на земледелеца да подбира до
бри житни зърна, чисти отъ 
разни примеси и плевели, ето 
защо такава нива нема плевели, 
а тревите, които еж неизбеж
ните спжтници и на най чиста
та нива ще заглжхнатъ още отъ 
рано отъ буйните, едри, висо
ки и гжети стъркове жито. 

Редакцията 

ХРОНИКА 
• «нишинмшпш 

На 21 ноември се състоя въ Вар
на импозантенъ митингъ нз-пло-
щадъ „Мусала", въ който ора
торите: Св Грековъ—глав. се 
кретаря на търг.-инд. камара, 
В. Драгулевъ - държ. адвокатъ, 
Др. Сакеларовъ и В. Зографовъ 
адвокати и К. Стояновъ сту-
дентъ отъ търг. академия—отъ 
3 трибуни едновременно, очер
таха на морето отъ граждани, 
на брой повече отъ десеть хи
ляди души фактическото тежко 
финансово положение на стра
ната, вследствие на което по 
никой начинъ неможе да плаща 
повече репарации, когато ние 

се нуждаемъ отъ репарации. 
Накрай се взе съответна ре
золюция, която се препрати на 
надлежните места. 

Смзртна прис^сда за неиз
правна анализа. Москва, 28.XI. 
Въ Артемока—Донския камено-
вжгленъ басеинъ е завършено 
делото противъ н-Ьколко тех
нически лица за извършена не-
верна анализа на кам. вжглища 
и коксъ. Главните виновници 
—3 инженери: Радовичъ, Пен-
зинъ и Самоило^ичъ еж оеж-
дени яз смърть чрезъ згстрел-
ване. 
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Усиленб строежа на училища: 
Понеже времето позволява още 
строежи, строи се въ с Козлу-
джа,- Варненско землед-влско 
училище, а въ долу изброените 
села е отдадена на търгъ по
стройката на училища въ се
лата: Юнузъ-бунаръ и Касъм-
ларъ — Провадийско", а въ с 
Караджа-отъ се разширява у-
чил. сграда съ допълн, при
стройки. 

Обрбщаме вниманието на сел-
ските ни абонати върху стати
ята на нашия сътрудникъ Д. 
Парушевъ—Предпазване овощ
ните дървета отъ неприятели. 
Особенно я препоржчваме на г. 
г. учителите, които могатъ да 
я използуватъ въ редъ беседи 
въ читалищните сбирки, или 
изобщо да я донесатъ до зна. 
нието на широката селска ма
са. УчихелитЪ могатъ прекрас
но да си послужатъ съ нея и 
въ училищата, та посредствомъ 
учениците да се постигне пре
чистването най-напредъ на у-
чилищната дворна градина, у-
чилищните градини извънъ се
лото, както и вс^ки ученикъ 
— бащината си градина. Това 
е една работа, която може сж-
що прекрасно да се използува 
като трудова ученическа, като 
1 '•— 2 дни се практикува об
що подъ надзора на учители
те въ 1 — 2 градини, или ло
зя, а следъ това да се задъл-
жатъ учениците по 4 — 5 ду
ши отъ една махла да пречис-
татъ вкупомъ собствените си 
градини и лозя, като следъ свръ-
шването на работата донесатъ 
бележки отъ родителите си за 
стореното отъ децата имъ уче
ници. Може по този начинъ да 
се изчистятъ сжщо и овощни
те дървета покрай шосетата, 
за които иначе никой не се 
грижи. 

Ето една колкото занимател
на, толкова поучителна, педа-
гогична, продуктивна работа, 
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която би се използвала отъ у-
чилищнитЬ власти съ такъвъ 
успехъ, че би предизвикала въз
торга и благодарностите на на
селението. Редакцията. 

ОФИЦИАЛЕНЪ БЮЛЕТИНЪ на 
стоковата борса — Варна отъ 28 XI. 
1929 год. 

Налични продажби: Кукурузъ 
355 — 370 лв. 100 кгр. 1 кач.; 
кукурузъ, 320 — 350 лв. II кач.— 
лошз д±х5 и лшризлш; бобъ—-
1080 — 1135 лв. слънч. семе — 
510 — 520 лв 

Срочни продажби; зимница — 
582'50 лв. бобъ — 1250 лв. ку 
курузъ — 360 — 365 лв.; фий — 
430 лв. 

Пристигнали въ Варна вагони; 
34 —- кукурузъ; 3 — бобъ, 1 — 
ечмикъ, 1 — просо, 1 — рапица, 
2 — слънчогл. семе и 7 — кюспе. 

Европейски тзржища — Ан-
версЗ: кукурузъ български 458, 
ечмикъ Варна 455, сл. семе бъл
гарско 637 л., бобъ българ, 1314 л. 

Марсилия: кукурузъ- дунавски 
454; бобъ български 1314 лв. 

Обръщаме сериозно внимание на 
селяните стопани на кукурузъ вър
ху бюлетина на стоковата борса, 
печатанъ въ настоящия брой, че се 
споменава за кукурузз Сд ЛОШб 
д$схб и миризма на ззрната, а 
това всеки знай, че е отъ влажно 
стьта на зърната. Ето защо налага 
се на всеки производитель на ку
курузъ, който ще го продава, ако 
иска да не се подбива цената му, 
въ България, а особенно въ чуж
бина, да обърне нзй-големо вни
мание на този недостатъкъ на ку-
куруза. Днесъ на такъвъ кукурузъ 
е подбита цената му съ 30 — 50 
лева на 100 кгр., но ако продъл
жава така, не е чудно чужденците 
да наложатъ тъкъвъ подбивъ, кой
то да причини неочаквани загуби, 
както на т ъ р г о в е ц а , тъй и 
на селянина производитель. А ви-
иовникъ за това ще бжде само се
лянина, че нехае за златната си 
стока. 

Читалище .Цзрь Борисъ" с Звездица, Варненско 

О Б Я В Л Е Н И Е 
№ 9 

с Звездица, 26X1 1929 год. 
Въ помещението на основното училише на 7 декември 
ше се произведе отъ 9 до 12 чаеа търгъ съ явно над-

даванй за наемане за срокъ 2 години читалищната нива отъ 
40 декара разпълена на 8 парцела по 5 декара. 

Първоначалната цена ше се определи въ деня на търга. 
Разноскитв еж за смЪтка на нземателитъ Закона за Б. О. 
и П. е задължителенъ. Залогъ за правоучастие 10%. 

Отъ читалищното н-ство 

т. г. 

П Р О Т О К О Л И 
на Варненски окр. съветъ, 1-ва редовна сесия отъ XIV 

избирателенъ периодъ. 
(Продължение отъ бр. 23). 

ПРОТОКОЛЪ № И 
Заседание на 16 И 1929 гед 

Заседанието се откри отъ председателя въ 9 часа сутриньта. 
Р е ш е н и е № 58, 59, 60, 62, 63, 67. 

По заявления отъ жители на некои села и протоколи на общин. 
съвети съ мелби за вписване въ мрежата из т рнокласнит* пбщииски 
пътища реши се да се удовлетворял, молбите на села.а: 1)Ем„рсжо 

за пътя Емирово — гара-Оборище, 2) на с Тестеджий — за пътя 
Тестеджи — Кадъ кьой, 3) с. Айджи-дере —пътя Айджи-дере— Ча-
мурна, 4) с. Константиново за пътя Константиново — Пейнирджикъ, 
5) с. Ени-кьой за пътя Ени-кьой—шосето Варна •?- Балчикъ, 6) с. 
Джиздаръ-кьой за пътя Джиздаръ-кьой — Провадия. 

Р е ш е н и е № 61 

За да може да бъде работата на трудоваците по ползотворна и 
интензивна, реши се да се замоли дирекцияка на трудовата повин 
ность да се раздробяватъ трудоваците на по малки групи, за да мо
гатъ да се съсредоточаватъ въ повече пунктове на работа 

Р е ш е н и е № 68 

Секционния инженеръ по водите г. Й х. С т о я н о в ъ чете изло
жението си за дейностьта си презъ 1928 г. за което му се благо-
годари отъ г. председателя. 

Р е ш е н и е № 69 

Реши се да се ходатайствува предъ министерството на железни 
ЦИТБ за по-скорошната постройка на ж п. мостъ при с. Караачъ. 

Р е ш е н и е № 7 0 

въ 
Изслуша се доклада на директора на зимното землед. училище 

„Св. Константинъ" презъ учебната 1928/29 год. 
Прошетарната комисия докладва следните молби: 
Писмо отъ окр. учил. инспекция съ молбата на с. Разделна — 

уважава се. 
Молба на родит. учит. комиетъ при училището „Сава Ангеларн" 

— удовлетворява се, като се гласува общъ креднтъ, който да се 
разпредели между училищата въ града. 

Молба отъ д во „Червенъ кръсть" — София — удовлетвор. се. 
Молба отъ Варнен. женско благовор. д во за поддържане сиро

питалището „Надежда" Варна — удовлетворява се. 
Молба на училищното настоятелство с. Долна Кумлуджа — удо

влетворява се. 
Молба отъ руската гимназия — Варна — удовлетворяла се. 
Молба отъ фондовия комитетъ „Иосифъ Вондракъ" — Русенско 

столарско училище — удовлетворява се. 
Молба на всебългарския съюзъ „Отецъ Паисий" — София — 

удовлетворява се. 
Молба на Варнен. Преславски епарх. духов съветъ— удовлет

ворява се за издържане приютъ за старци въ Провадия, като се 
впише въ бюджета на всека община помощь за цельта. 

Заседанието се вдигна въ 12'Д, часа. 

ПРОТОКОЛЪ Я? 12 

Заседание на 18.11 1929 год. 

Въ 14 часа председательтъ откри заседанието. 
Прочете се и прие протокола № 11 отъ мин. заседзние. 

Р е ш е н и е № 75 
Понеже инспектора по труда отсътствува по служебни причини. 

минава се на п. 2 отъ днев, редъ — докладъ на прошетар. комисия. 
Молба отъ поборнич. д-во „Шипка" — Варна — удовлетворява 

се въ смисъль ' да имъ се отпусне 10 хил. лева и на първо време, 
като авансъ всекиму по 500 лв. 

Молба отъ Варнен. общ. театръ — удовлетворява се. 
Молба отъ Девненската община, съ която иска 50 хил. лева за 

постройка на мостъ „Хасановъ мостъ" — не се уважава. 
Молба отъ д-вото на слепите — София — следъ дълги ра

зисквания— се удовлетлори, като се препрати въ бюджетар. комисия. 
Молба отъ мъжкото опитно педагогич. у-ще —- Шумеиъ да се 

отпусне помощь само ако въ него има ученици отъ Варнен. окръгъ. 
Молба отъ Пашаитското селско турско учил. настоятелство — 

за постройка на училище — реши се да се препрати въ бюджетар. 
комисия за удовлетворение. 

Молба отъ с. Ени-кьой за 20000 лв. з?. довършване водоснаб
дяването на селото — решение да се препрати въ водосиабдит бюро. 

Заседанието се вдигна въ 18 часа. 

ПРОТОКОЛЪ № 13. 

Заседание на 19 февруарий 1929 г. 

Заседанието се откри въ 14 часа отъ председателя. 
Прочете се и прие протоколъ № 12 отъ 18 т. м. 

Р е ш е н и е № 83 

Сандъкчийския общин. кметъ телеграфира, че нощесъ р. Камчия 
по наводнение разрушила и отнесла единствения мостъ за съобщение 
между 3-те сел*а на общината. Иска бързото му възстановяване на 
първо време съ поьтони Вземайки актъ отъ тая телеграми реши се 
да се замоли Министерството на благоустройството да построи вре
менно понтоненъ мостъ на местото на отвлечения отъ реката и да 
построи 2 моста до с. Сандъкчий и с. Кюпрю-кьой —• прието съ 
единодушие. 

Р е ш е н и е № 84 

Реши се да се отзове съвета на телеграмата на търнов. окр. 
съветъ за образуване съюзъ на окр. съвети за бранене интересите 
си, още повече, че тоя въпросъ е бнлъ мин голина повдигнатъ отъ 
Варнен. окр. съветъ, 



Стр 4 Варненски окржжеиъ вестникъ _ Брой 2 * 

Р е ш е н и е № 8 5 
Окр. инспекторъ по труда прочете доклада си, за което му се 

благодари отъ председателия, за пълния и документиранъ докладъ 
по работническия въпросъ въ окръга. 

Р е ш е н и е № 86. 

Откриха се дебатите по бюджета за 1929/30 фин. год. 
Д. Р а л ч е в ъ. Бюджета е най-важната работа на съвета. Съ 

оскъдните средства, съ които разполагаме ние много не можемъ на-
преви отъ това, което желаемъ или решаваме да сторимъ.. Още по
вече бюджета ни е консумативенъ: отъ 9 мил. лв. 6 мил. отиватъ 
за заплати." Не е протйвъ гоемата заплата на пост. присътствие, но 
само отъ гЬхъ би могла да се направи една економия отъ около 
80 хил. лева 

Д. Ш и к о в ъ . Е протйвъ товаренето общините съ \г/2 мил. 
лв. а сега и съ 100 хил. лв. въ понече за сметка на окр. бюджетъ. 
Учрежденията не требва да бюдатъ приюти и че заплатите на чи
новниците при пост. комисия требва да се прнравнятъ къмъ тия на 
държавните служители. Окр. стопанство Св. Константннъ е единъ то-
варъ за окр. съветъ; затова требва да търсимъ начинъ да се отър-
вемъ. отъ него, още повече, че отъ година на година дава все по-
малъкъ дохоцъ. 

Т. Я к и м о в ъ. Недоумява какъ ще се приключи бюджета ко
гато случайни приходи нема никакви, а съ внисани само за баланси
ране бюджета. Защо се обременяватъ общините за подържане сани
тарния и аетеринарния персоналъ, когато те плащатъ за прегледъ на 
бедноболните си. 

Н. В ъ л е в ъ. Говори върху разточителностьта по заплатите на 
персонала, като иска те да се изравиятъ съ държавните, По отноше
ние на окр. стопанство иска ла се изработи еднг обща политика на 
стопанисване, а не всеки съветъ да си има отделна политика, а ако 
требва много да се похарчи — да се отдаде на концесия. 

Ф. Р а ф а и л о в ъ. Безъ демагогия, да се отнесемъ къмъ бю
джета съ подобающата му сериозность Чухме компетентните за пов 
дигане нашето земледелие, стопанство и пр., какво требва да сторимъ 
а чуваме и знаемъ, че нужднигЪ средства ни съ съвсемъ недоста
тъчни. Съ такива, средства само можемъ да демонстрираме новите 
способи за земледелието и неговите отрасли. И Министерството съ 
големите суми — 200—300 мил. лв., които разходва за култива-
тори, машин и пр., пакъ не може да постигне цельта веднага, която 
ще даде резултати едва следъ 15—20 години, следователно ние не 
можемъ да бъдемъ упрекнати за малките суми, които отпущаме за 
окръга. 

Въ санитарно и ветеринарно отношение сме поставени най-добре, 
макаръ средствата ни да съ най-малки. Тия служби иск^тъ издръжка, 
а ние като я немаме достатъчно, прибегваме къмъ общините за но 
мощь въ размеръ П/з мил. лв., защото тия служби съ именно по
вече за селското население. Ние искаме всеко село да има санит. си 
персоналъ — да има една идеална санит. организ. ция, която да пази 
населението отъ болести, епидемии, за да имаме здраво поколение, 
а затова средствата търсимъ отчасти отъ селото, че сами всичко не 
можемъ. 

Пътищата ще можемъ поправи съ трудовата повиность. За св. 
Консгантинъ: знае се какво е било това стопанство въ миналото, и 
какво е отъ 4—5 години. Веднага резултати неможе да искаме, а за 
издигането му въ положение на чутовенъ курортъ, требва средства 
за това. Доста е да отбележа, че ако и да не ползува касата ни, но 
то дава поминъкъ на много граждани отъ града и околните села съ 
своите надъ 100 мил. лв., които курортистите оставятъ Най-важното 
въ всеко стопанство е чистотата на водата, която сега тамъ рискува 
да се замърси ,отъ което самото стопанство много ще загуби. Ето 
защо требва да потърсимъ странични средства—заемъ—за да оздра-
вимъ водата и да водоснабдимъ по модеренъ начинъ това стопанство. 
Требва д-1 гласуваме всички мероприятия, съ които пост. комисия ни 
е сезирала, понеже те вече ся. минали и презъ бюджегар. комисия, 
която контролира и се спира на всЬко перо, като го обмисля добре, 
понеже приходите ни съ само два: окр. стопанство и стотинките на 
общините. 

Д. Д а б к о в ъ Бюджета не е чисто консумативенъ, както опо
зицията иска да го изкара, че за земледелието се давало 200 хил. 
лв , за скотовъдството 300 хил. лв., а всичко друго се изразходвало 
отъ персоналъ. Когато обаче се даватъ средства за санитаренъ пер
соналъ, за строежи на училища, агронойите и пр. цифри не се изя-
датъ тъй както въ, единъ бюрократичтски персоналъ. Следователно, 
като се извадятъ заплатите отъ 3 мил. лева, остава сумата 1 и */2 
мил. лева. 

Всичко което сега влагаме чъ стопанството не дава още въз-
можность за печалби, обаче когато се амортизира —* ще почнемъ да 
търсимъ печалби, каквито и ще иматъ тогава нашите заместници при 
незначителни вече разходи. Но до тогава требва да харчимъ, есте
ствено, на да дойдемъ до това положение, а това заведнажъ немо-
жемъ стори, а съ редъ години; затова не требва опозицията да се 
залавя за това, че все сме харчили безъ да имаме полза отъ него. 

П р е д с е д а т е л я . Подложи на гласуване прекращаване на де
батите, понеже нема повече желаещи да говорятъ, което се прие съ 
болшинство. 

Заседанието се вдигна въ 19 часа. 

ПРОТОКОЛЪ № 14 

Заседание на 20.11 1929 год. 

Заседанието се откри въ 14 отъ председателя. 

Р е ш е н и е •№ 89 
По доклада на пост. комисия, че Ив. Върбановъ отъ Варна не 

е устоялъ на поемните условия да сключи договоръ за останалия 
върху него търгъ за отдаване баничарницата—млекарница при св. 
Консгантинъ на експлоатация отъ него, да се конфискува залога му 
35 хил. лв. Подложи се на гласуване — одобри да се конфискува 
залога, като Ив. Върбановъ се лиши отъ право за явяване на тър
гове за 1 година. 

Молбата на с Равна се препрати на водоснабдителното бюро. 
Молбата на В. Атанасовъ — с. Монастиръ — се удовлетвори. 
Молбата на съюза на руските инвалиди — се удовлетвори. 
Молбата на лозар. кооперация „Димягъ" — безъ последствие. 
Молбата на производ. кооперация „Българскв захарь" комисията 

дава мнение да се разреши въпроса отъ окр. съветъ, следъ като се 
изслуша мнението на председателя, който е членъ на управителния 
съветъ на тая кооперация. 

Т. А т а н а с о в ъ . Дава сведения за „Българска захарь", като 
спомена, че въ миналото е ималъ мнение да не се субсидира тая 
кооперация, понеже нищо още е немало на лице, а и зле е билъ 
информиранъ тогава, но днесъ когато знае на каква основа почива 
тая кооперация и че вече строи въ Плевенъ, и ще строи другаде— 
клонове, на мнение е да се сибсидира на първо време, като впослед
ствие субсидията се* превърне въ делове. Следъ малки дебати, за и 
протйвъ, председателя подложи предложението на гласуване въ сми-
съль молбата да се препрати въ бюджетарната комисия, която да опре
дели кредита, който ще се внесе като субсидия, но при условие 
впоследствие да се обърне въ делове, ако съвета намери за добре 
— прие се единодушно. 

Р е ш е н и е № 93 

Прочете се и прие на първо четене бюджетопроекта на окр. 
коопер. водоснаб. бюро за 1929/30 г. 

Председателя съобщи дневния редъ за идното заседание: второ 
четене бюджетопроекта за окръга, 2) докладъ на прошетар. комисия, 
3) докладъ на комис. по ревиз. актъ и 4) разни. 

Заседанието се вдигна въ 18 часа. 

ПРОТОКОЛЪ № 15 

Заседание на 21.11 1929 год. 
Заседанието се откри отъ председателя въ 14 часа. 
Продължение доклада на прошетарната комисия. 

Р е ш е н и е № 95 

По молбата на Герчо Атанасовъ, бившъ окр. бирникъ, съ която 
иска документи на сума 15 хил. лв. да бждатъ признати й сумата 
предвидена въ дългъ понеже на времето съ били предадени на за
местника му М. Чаневъ, но той не ги е изиисалъ на време и впо
следствие ги е върналъ Атанасову. Следъ кратки дебати, за и про
тйвъ приемането имъ, подложи се на гласуване предложението на 
комисията, щото молбата да се предаде на пост. присътствие, което 
да проучи документално и постъпи както требва Прие се. 

Молбата на с Ени;Кьой Варненско се прие — да се прати въ 
водоснабдително бюро. 

Молбята нз д-во .Българска старина" — Шуменъ —- прие се 
да се изпрати въ бюджетарната комисия за удовлетворение. 

Молбата на Черномор. юнашка область следъ малки дебти се 
прие да се прати въ бюджетарната комисия за удовлетворение. 

Р е ш е н и е № 96 

Включватъ се въ мрежата на 1 клас. общи пътища: 1) пътя с. 
Кутлу-бей — Дере кьой, 2) пътя Провадия—с. Джиздаръ-кьой — р. 
Девня. 

Р е ш е н и е № 98 

Н четене бюджета на окръга. 

Докладчика Ф. Р а ф а и л о в ъ докладва, че следъ щателно пре-
глеждане отъ бюджетарната комисия приходо —разхода. както и всички 
препратени заявления, комисията се явява съ единъ малко ревизи-
занъ бюджетопроектъ, за които иска удобрението на съвета. Въ ко
мисията съ ставали обширни разисквания, въ които съ вземали уча
стие и други окр. съветници, за да може да се дойде до единство 
и да може да се мине по леспо по всички въпроси. 
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